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Přítomni: Benešík  Ondřej,  Berki  Jan,  Kolář  Ondřej,  Beitl  Petr,  Bžoch  Jaroslav,
Berkovcová Jana, Helebrant Tomáš, Fifka Petr, Exner Martin, Major Martin,
Carbol  Jiří,  Pošarová  Marie,  Zlínský  Vladimír,  Wenzl  Lubomír,  Potůčková
Lucie, Jáč Ivan

Omluveni: Babišová Andrea, Staněk Pavel, Pokorná Jermanová Jaroslava, Bělor Roman

Schůzi výboru zahájil předseda O. Benešík v 9.00 hodin. Připomněl, že byla svolána na
základě  usnesení  č.  296  přijatého  na  42.  schůzi  dne  20.  března  2024. Konstatoval,  že
pozvánka byla všem včas rozeslána a návrh pořadu mají poslanci k dispozici /hlasování 12-0-
0, Berkovcová Jana – pro, Bžoch Jaroslav – pro, Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro,
Carbol Jiří – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Zlínský Vladimír – pro, Berki Jan –
pro, Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, Kolář Ondřej – pro,  v příloze/.

Výbor přijal usnesení, kterým zmocňuje předsedu výboru ke stanovení termínu příští
schůze, k jejímu svolání a k přípravě jejího pořadu /usn. č. 298, hlasování 12-0-0, Berkovcová
Jana – pro, Bžoch Jaroslav – pro, Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro, Carbol Jiří –
pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro,  Zlínský Vladimír – pro, Berki Jan – pro,  Exner
Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, Kolář Ondřej – pro, v příloze/.

Návrh pořadu schůze:
1. Informace o průběhu a výsledcích mimořádného zasedání Evropské rady, jež proběhne ve

dnech 17. – 18. dubna 2024 v Bruselu 
2. Návrh  směrnice  Evropského  parlamentu  a Rady  o boji  proti  pohlavnímu  zneužívání

a pohlavnímu vykořisťování dětí a proti materiálům pohlavního zneužívání dětí, kterou se
nahrazuje  rámcové  rozhodnutí  Rady  2004/68/SVV  (přepracované  znění)  /kód  Rady
6241/24, KOM(2024) 60 v konečném znění/

3. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Zajištění naší budoucnosti – Klimatický cíl pro
Evropu  na rok  2040  a cesta  ke  klimatické  neutralitě  do  roku  2050  vybudováním
udržitelné,  spravedlivé  a prosperující  společnosti  /kód  Rady  6291/24,
KOM(2024) 63 v konečném znění/

4. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu  výboru  a Výboru  regionů  –  Směrem  k ambicióznímu  průmyslovému
hospodaření s uhlíkem pro EU /kód Rady 6306/24, KOM(2024) 62 v konečném znění/

5. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu  a Radě  –  Zvýšení  evropské  hospodářské
bezpečnosti:  úvod  k pěti  novým  iniciativám  /kód  Rady  5832/24,
KOM(2024) 22 v konečném znění/

6. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady o prověřování zahraničních investic v Unii
a o zrušení nařízení Evropského parlamentu a Rady (EU) 2019/452 /kód Rady 5882/24,
KOM(2024) 23 v konečném znění/

7. Bílá kniha o odchozích investicích /kód Rady 5833/24, KOM(2024) 24 v konečném znění/
8. Bílá kniha o kontrolách vývozu /kód Rady 5859/24, KOM(2024) 25 v konečném znění/
9. Návrh  doporučení  Rady  o posílení  bezpečnosti  výzkumu  /kód  Rady  5788/24,

KOM(2024) 26 v konečném znění/
10. Bílá  kniha o možnostech posílení  podpory výzkumu a vývoje zahrnujícího technologie

s potenciálem dvojího užití /kód Rady 5802/24, KOM(2024) 27 v konečném znění/
11. Návrh rozhodnutí Rady o postoji, který má být zaujat jménem Evropské unie k předložení

návrhů na změnu příloh II a III Úmluvy o ochraně evropských planě rostoucích rostlin,
volně  žijících  živočichů  a přírodních  stanovišť  s ohledem  na zasedání  Stálého  výboru
Úmluvy /kód Rady 17071/23, KOM(2023) 799 v konečném znění/

12. Výběr z aktů a dokumentů EU zaslaných vládou Poslanecké sněmovně prostřednictvím
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výboru pro evropské záležitosti v období 6. března – 16. dubna 2024
13. Sdělení předsedy
14. Různé

1. Informace o  průběhu a  výsledcích  mimořádného zasedání  Evropské rady, jež
proběhne ve dnech 17. – 18. dubna 2024 v Bruselu 

Př.  O. Benešík přivítal  vrchního ředitele Sekce pro evropské záležitosti  Úřadu vlády
Štěpána Černého, který přišel členy výboru informovat o jednání mimořádné Evropské rady.

Mimořádná  Evropská  rada  byla  zahájena  neformálním setkáním s belgickým králem
Filipem.

Lídři  také  diskutovali  o  vnějších  vztazích  s předsedkyní  Evropského  parlamentu
Robertou Metsolou.

Evropská  rada  zdůraznila,  že  je  třeba  Ukrajině  poskytnout  protivzdušnou  obranu  
a urychlit  a zintenzivnit  dodávky veškeré nezbytné vojenské pomoci,  včetně dělostřelecké
munice a raketových střel. 

Premiér P. Fiala se sešel s premiérkou Dánska  Mette Frederiksenovou a premiérem
Nizozemí Markem Ruttem.

Evropská rada odsoudila víkendový útok Iránu na Izrael, proběhla diskuse o stabilitě
na Blízkém východě.

Evropská unie přikládá velký význam obnovení rozhovorů o urovnání kyperské otázky
a pokroku v nich v rámci dalšího posílení spolupráce mezi EU a Tureckem. Evropská rada
připomíná své předchozí závěry a je i nadále plně odhodlána usilovat o komplexní urovnání
kyperského problému v rámci OSN v souladu s příslušnými rezolucemi Rady bezpečnosti
OSN, jakož i se zásadami, na nichž je Unie založena.

Enricco Letta, předseda italské vlády, představil zprávu Mnohem víc než trh. Evropská
rada  přijala  závěry  k posílení  evropského  trhu,  snížení  regulací  a  administrativní  zátěže  
a odstranění bariér.

13 členských států pod vedením Lucemburska navrhuje zmírnění  přenosu regulace
kapitálových trhů na evropskou úroveň.

Byl potvrzen závazek dalšího omezování exportu zemědělských komodit z Ruska.
Př.  O.  Benešík připomněl  bilaterální  návštěvu  Kypru.  Kypr  není  součástí

schengenského prostoru, proto se odsud uprchlíci přicházející přes Turecko nedostanou dál do
EU. 

Zajímalo  jej,  jestli  na  zasedání  ER  proběhla  diskuse  o  vývozu  komponent  (např.
střelného prachu) pro výrobu zbraní z některých členských států do Ruska.

Vrchní ředitel Š. Černý uvedl, že se připravuje 14. balíček sankcí, který se soustředí na
obcházení sankcí Ruskem. Dováží například zboží přes Kazachstán. 

Př.  O.  Benešík se  zeptal  na  diskusi  ER  ohledně  Izraele.  Je  znepokojen  nárůstem
projevů antisemitismu některých politiků i zástupců evropských univerzit.

Vrchní ředitel  Š. Černý konstatoval, že postoj ČR k Izraeli je již 35 let konzistentní,
pozice ČR je jasná. Irsko a Španělsko jsou na opačném pólu. Debata o Izraeli je vždy citlivá. 

Př. O. Benešík informoval, že na COSACu je potřeba k přehlasování názorů Trojky 75
% hlasů,  čehož ČR v případě  postojů  k Izraeli  nedosáhla.  Do závěrů  se  jim ale  podařilo
prosadit, že ČR, Německo a Rakousko mají výhrady.

Mpř. J. Bžoch se zeptal, jestli byly projednávány sankce vůči osadníkům a jejich útoky
na Palestince.

Vrchní  ředitel  Š.  Černý uvedl,  že  ČR  prosazuje  oddělené  sankce  vůči  Hamásu  
a odděleně vůči osadníkům. ER se těmto sankcím ale na svém zasedání nevěnovala.
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Př.  O. Benešík uvedl, že Izrael se snaží varovat civilisty, kteří by mohli být použiti
jako živé štíty. Ne každý Izraelec je však bez viny.

Př.  O.  Benešík navrhl  usnesení,  ve  kterém výbor pro  evropské záležitosti  bere  na
vědomí informaci o průběhu a výsledcích mimořádného zasedání Evropské rady, jež proběhlo
ve dnech 17. – 18. dubna 2024 v Bruselu /usn. č. 299, hlasování 14-0-0, Berkovcová Jana –
pro, Bžoch Jaroslav – pro, Helebrant Tomáš – pro, Jáč Ivan – pro, Wenzl Lubomír – pro,
Benešík Ondřej – pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin –
pro, Berki Jan – pro,  Exner Martin – pro, Potůčková Lucie – pro, Kolář Ondřej – pro,  
v příloze/.

2. Návrh  směrnice  Evropského  parlamentu  a Rady  o boji  proti  pohlavnímu
zneužívání  a pohlavnímu  vykořisťování  dětí  a proti  materiálům  pohlavního
zneužívání  dětí,  kterou  se  nahrazuje  rámcové  rozhodnutí  Rady  2004/68/SVV
(přepracované znění) /kód Rady 6241/24, KOM(2024) 60 v konečném znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tento  dokument  na  41. schůzi
konané dne 13. března t. r. prostřednictvím usnesení č. 295. Konstatoval, že poslanci obdrželi
text dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument  představil  vrchní  ředitel  Sekce  koordinace  tvorby  právních  předpisů  
a  prevence  korupce Ministerstva  spravedlnosti Michal  Franěk.  Návrh  je  revizí  směrnice
z roku  2011,  která  již  stanoví  podrobná  pravidla.  Směrnici  je  však  třeba  doplnit  
o technologický vývoj a jeho rizika (zvyšuje některé horní hranice trestů, rozšiřuje trestnost
navazování  kontaktů  s dětmi  za  účelem  pohlavního  zneužívání).  ČR  plně  transponovala
směrnici z roku 2011. Trestní zákon upravuje trestní činy proti lidské důstojnosti.  Členské
státy by měly stanovit postih proti zneužívání dětí online.

ČR  má  připomínky  k opakujícím  se  ustanovením  a  výhrady  k právnímu  základu
některých článků, k výši sazeb a harmonizaci promlčecích lhůt.

Zpravodajka L. Potůčková konstatovala, že harmonizovat oblast trestního práva v 27
státech není jednoduché. Má ale smysl vzhledem k přeshraničnímu přesahu. Některé země
nemají tuto oblast dostatečně právně upravenu, proto je tato harmonizace důležitá. 

ČR minulý týden schválila redefinici znásilnění. Pracuje na tzv. dětském certifikátu,
jehož podmínky budou muset splnit lidé pracující s dětmi.

Posl.  J.  Berkovcová se  zeptala,  jestli  budou  mít  lidé  v minulosti  odsouzení  zákaz
činnosti  s dětmi.  Protože  nově  budou  muset  předkládat  výpis  z rejstříku  trestů.  Také  ji
zajímalo, jestli budou trestné pornografické materiály vytvořené umělou inteligencí a jaké zde
budou postihy.

Vrchní ředitel M. Franěk v souvislosti s dětským certifikátem vysvětlil, že směrnice je
zde formulována obecněji, v souladu s vnitrostátním právem může požadavky splňovat pouze
výpis z trestního rejstříku. ČR na dětském certifikátu pracuje.

Fotografie  vytvořené  umělou  inteligencí  budou  uvedeny  jako  trestné  v trestním
zákoníku ČR. 

Posl.  J.  Berki doplnil,  že  dětský  certifikát  se  týká  i  pracovníků  v neziskových
organizacích pracujících s dětmi, plnění jeho podmínek musí být vyžadováno státem. Zeptal
se,  jestli  se  uvažuje o postihu  tvůrců pornografických fotografií,  nebo také  poskytovatelů
nástroje.

Vrchní ředitel  M. Franěk poděkoval za námět k dětskému certifikátu. Existují různé
spolky  a  kroužky,  které  nejsou  právnickou  osobou.  Ministerstvo  spravedlnosti  nemůže
regulovat vývoj softwarů, postih nástrojů ošetřuje jiná právní úprava.

Zpravodajka  L.  Potůčková dodala,  že  na  postihování  platforem  se  EU  nemůže
shodnout. Úprava dětského certifikátu je na jednotlivých členských státech.
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Zpravodajka L. Potůčková navrhla usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti
1. vítá, že se Komise zaměřuje na závažnost sexuální trestné činnosti páchané na dětech;  
2. podporuje zejména návrh obdoby „dětského certifikátu" jako jednoho z nástrojů prevence,
která umožní kvalitnější ochranu obětí; 3. upozorňuje, že pro případnou harmonizaci skutkové
podstaty na úrovni trestného činu uvedeného v čl. 3 odst. 7 až 9 návrhu směrnice je nejdříve
zapotřebí  předložit  návrh  na  rozšíření  kategorie  tzv. eurozločinů  v  čl.  83  odst.  1  SFEU  
a  4.  pověřuje předsedu  výboru  pro  evropské  záležitosti,  aby  v  rámci  politického  dialogu
postoupil  toto  usnesení  předsedkyni  Evropské  komise  /usn.  č.  300, hlasování  14-0-1,
Berkovcová Jana – pro, Bžoch Jaroslav – pro, Helebrant Tomáš – pro, Jáč Ivan – pro, Wenzl
Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro,
Major Martin – pro,  Zlínský Vladimír  – zdržel se,  Berki  Jan – pro,  Exner Martin – pro,
Potůčková Lucie – pro, Kolář Ondřej – pro,  v příloze/.

3. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Zajištění naší budoucnosti – Klimatický
cíl  pro  Evropu  na rok  2040  a cesta  ke  klimatické  neutralitě  do  roku  2050
vybudováním  udržitelné,  spravedlivé  a prosperující  společnosti  /kód  Rady
6291/24, KOM(2024) 63 v konečném znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tento  dokument  na  41. schůzi
konané dne 13. března t. r. prostřednictvím usnesení č. 295. Konstatoval, že poslanci obdrželi
text dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument  představili  náměstek  ministra  životního prostředí  Eduard  Levý,  vedoucí
Oddělení  koordinace  záležitostí  EU  Ministerstva  dopravy  Markéta  Štěpánová,  zástupce
vedoucího Oddělení mezinárodní spolupráce v energetice Ministerstva průmyslu a obchodu
Jan Jančík a náměstek ministra zemědělství Milan Daďourek.

Nám. E. Levý uvedl, že EK doporučila v tomto sdělení k další diskusi cíl do roku 2040
snížit čisté emise skleníkových plynů o 90 % ve srovnání s rokem 1990. Cílem je zahájit
politickou diskusi o výši cíle a o přípravě rámce pro období po roce 2030. Nenavrhuje nová
politická opatření ani nestanovuje nové cíle pro jednotlivá odvětví či členské státy.

ČR podporuje postupný přechod na nízkouhlíkovou ekonomiku. Je ale přesvědčena, že
před ustavením nové EK by neměly být přijaty konkrétní závěry. Cíle jsou velmi ambiciózní,
ČR  cíl  snížení  emisí  o  90  %  nepodporuje.  Bude  požadovat  rovné  podmínky  všech
obnovitelných zdrojů včetně jádra.

M.  Štěpánová sdělila,  že  sdělení  nebere  v potaz  nižší  prodej  uvedených  vozidel
v rámci celé EU. Lze předpokládat, že i po roce 2035, kdy se již nebudou vyrábět vozidla se
spalovacím motorem, jich bude stále v provozu až 75 %. Proto považuje ČR cílové snížení
emisí do roku 2040 za značně optimistické. Doporučuje větší využití transevropské železnice
pro  osobní  
i nákladní dopravu.

J. Jančík z MPO informoval, že ČR požaduje, aby jaderné zdroje byly považovány za
rovnocenné obnovitelné zdroje, aby mohla snižovat kapacitu uhelných elektráren. Požaduje
snížení emisí do roku 2040 o 83 %.

Nám. M. Daďourek uvedl, že ČR má nízkou intenzitu chovu na jeden hektar, nemusí
tedy počty snižovat. Existuje zde prostor pro ukládání uhlíku do půdy.

Zpravodaj M. Exner si myslí, že pozice vlády by mohla být ambicióznější. Klimatická
změna se projevuje ve změnách počasí. Důležité je investovat do moderních technologií jako
Čína a USA.

Posl. Marie Pošarová uvedla, že chybí analýzy vlivu na obyvatelstvo při snížení emisí
o 90 či 80 %.
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E. Hejralová z MŽP informovala, že byla zpracována studie na evropské úrovni, nikoli
na jednotlivé členské státy.

Nám.  M.  Dědourek doplnil,  že  studie  se  zabývá  dosažitelností  cíle  snížení  emisí.
Evropa již přijala cíl snížení emisí o 80 % a studie to bere v úvahu.

Mpř.  J.  Bžoch je  víc  kritický.  Většina  firem  si  nemůže  dovolit  investovat  do
technologií z důvodu mnoha regulací.

Př. O. Benešík připomněl, že rámcová pozice vlády zohledňuje výtky.
Nám. E. Levý uvedl, že MŽP si je vědomo vyšších dopadů snižování emisí na průmysl

i jednotlivce, zatímco neziskový sektor vyvíjí tlak na vyšší cíle.
Posl.  V. Zlínského zajímalo,  zda  je  kvantifikována  pravděpodobnost  snížení  83%

snížení emisí do roku 2040.
Nám. E. Levý potvrdil, že studie je pozitivní.
Posl.  V. Zlínský se  zeptal,  jestli  bude  snižování  emisí  provázeno  ekonomickým

poklesem.
Posl.  I.  Jáč není  optimista.  Nyní  se  vlivem  saharského  písku  snížila  účinnost

fotovoltanických elektráren.
Př. O. Benešík vysvětlil, že se jedná o nezávaznou modelaci snižování emisí.
Zpravodaj  M. Exner dodal, že každé snížení emisí je obrovský úspěch oproti roku

1990. Pozitivní je, že výroba vzrostla o 67 % a emise se snížily o 37 %. 
Výbor pro evropské záležitosti přijal usnesení, ve kterém 1. projednal tento dokument 

a 2. podporuje   rámcovou pozici vlády /usn. č. 301, hlasování 9-0-2, Bžoch Jaroslav – pro,
Helebrant Tomáš – pro, Jáč Ivan – zdržel se, Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro,
Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Zlínský Vladimír –
zdržel se, Exner Martin – pro, v příloze/.

4. Sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému
a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Směrem k ambicióznímu průmyslovému
hospodaření  s uhlíkem pro EU /kód Rady 6306/24,  KOM(2024) 62 v konečném
znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tento  dokument  na  41. schůzi
konané dne 13. března t. r. prostřednictvím usnesení č. 295. Konstatoval, že poslanci obdrželi
text dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představili  náměstek ministra životního prostředí Eduard Levý a zástupce
vrchního ředitele Sekce hospodářství Ministerstva průmyslu a obchodu Pavel Vinkler.

Nám. E. Levý uvedl, že k dosažení klimatické neutrality bude nutné výrazně podpořit
také  technologie  umožňující  CO2 zachytávat  nebo  jej  odstraňovat  přímo  z  atmosféry  a
následně jej trvale uložit nebo využít. Tyto technologie pomohou dekarbonizovat odvětví, kde
je  přímé  snižování  emisí  obtížné  a  nákladné,  jako  je  např.  výroba  cementu  nebo  oceli,
chemický  průmysl,  zemědělství  či  letecká  doprava.  Zachycený  CO2  bude  uložen
v geologických formacích. Je třeba vybudovat dopravní infrastrukturu pro přenos CO2. MŽP
podporuje vytvoření celoevropského trhu s CO2, odvětví průmyslu připravuje dekarbonizační
scénáře.

P. Vinkler informoval,  že  MPO  podporuje  návrh  EK.  Vnitrostátní  plán  počítá  se
zachycením až 8,1 mil. tun  CO2. Bude ale třeba část přepravit potrubím do míst, kde bude
využit a uchován. Obchodovatelnou komoditou by se měl stát od roku 2040.

Zpravodaj  J.  Carbol doplnil,  že  sdělení  vyzývá  členské  státy,  aby  zahrnuly
zachycování  CO2  do svých energetických plánů. ČR nemá možnosti k jeho ukládání. Vláda
bude problematiku  dále  sledovat.  Pro podnikatele  to  znamená vysoké počáteční  náklady  
a nejistou cenu CO2, otázkou je, zda toto podnikání bude ziskové.
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Posl  V.  Zlínský doporučil  vysazovat  stromy,  protože  fotosyntetizující  organismy
zachycují CO2.

Zpravodaj J. Carbol navrhnul usnesení, ve kterém výbor pro evropské záležitosti bere
na  vědomí  sdělení  Komise  Evropskému  parlamentu,  Radě,  Evropskému  hospodářskému  
a  sociálnímu  výboru  a  Výboru  regionů  –  Směrem  k  ambicióznímu  průmyslovému
hospodaření s uhlíkem pro EU /usn. č. 302, hlasování 8-0-2, Bžoch Jaroslav – pro, Helebrant
Tomáš – pro, Jáč Ivan – pro, Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro, Carbol Jiří – pro,
Fifka Petr – pro, Zlínský Vladimír – zdržel se, Pošarová Marie – zdržela se, Exner Martin –
pro, v příloze/.

5. Sdělení Komise Evropskému parlamentu a Radě – Zvýšení evropské hospodářské
bezpečnosti:  úvod  k pěti  novým  iniciativám  /kód  Rady  5832/24,
KOM(2024) 22 v konečném znění/

6. Návrh  nařízení  Evropského  parlamentu  a Rady  o prověřování  zahraničních
investic  v Unii  a o zrušení  nařízení  Evropského  parlamentu  a Rady  (EU)
2019/452 /kód Rady 5882/24, KOM(2024) 23 v konečném znění/

7. Bílá  kniha  o odchozích  investicích  /kód  Rady  5833/24,
KOM(2024) 24 v konečném znění/

8. Bílá kniha o kontrolách vývozu /kód Rady 5859/24, KOM(2024) 25 v konečném
znění/

9. Návrh  doporučení  Rady  o posílení  bezpečnosti  výzkumu  /kód  Rady  5788/24,
KOM(2024) 26 v konečném znění/

10. Bílá  kniha  o možnostech  posílení  podpory  výzkumu  a vývoje  zahrnujícího
technologie  s potenciálem  dvojího  užití  /kód  Rady  5802/24,
KOM(2024) 27 v konečném znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tyto  dokumenty  na  41. schůzi
konané dne 13. března t. r. prostřednictvím usnesení č. 295. Konstatoval, že poslanci obdrželi
texty dokumentů, rámcové pozice vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokumenty představili zástupce vrchního ředitele Sekce Evropské unie a zahraničního
obchodu Ministerstva průmyslu a obchodu Lukáš Prokeš a vrchní ředitelka sekce vysokého
školství, vědy a výzkumu Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy Radka Wildová.

L. Prokeš uvedl, že sdělení je důležité pro uplatňování strategie evropské hospodářské
bezpečnosti. EK klade důraz na otevřenost ekonomiky, snižování rizik v oblasti ekonomické
bezpečnosti a podporu nových technologií.

ČR vítá návrh o zahraničních investicích a unijní mechanismus spolupráce. Nastavení
unijního mechanismu spolupráce musí respektovat všechny mezinárodněprávní závazky EU 
a jejích členských států.

Bílá kniha o odchozích investicích je zaměřena na rizikový únik technologií vlivem
investic členských států ve třetích zemích. Členské státy mají provést monitoring odchozích
investic.

Bílá kniha o kontrolách vývozu posiluje kontroly vývozu v rámci EU.
Vrchní  ředitelka  R.  Wildová informovala,  že  posilování  bezpečnosti  výzkumu  je

v současné  době  projednáváno  na  pracovní  skupině,  bude  schváleno  na  Radě  v květnu.
Vysokoškolské a výzkumné instituce jsou velmi zranitelné. Členské státy jim mají při plném
respektování akademických práv pomáhat a chránit  jejich bezpečnost.  Dokument navrhuje
vytvoření  komplexního  celovládního  rámce  a  také  evropského  odborného  střediska  pro
bezpečnost výzkumu.

EK zahájila veřejnou konzultaci o využití technologií dvojího užití pro oblast civilní 
i obrannou. Výsledky programu Horizont Europa mohou být užitečné i pro obranu. Dokument
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představuje varianty financování výzkumu. ČR obecně návrh podporuje.
Zpravodaj  J.  Bžoch uvedl,  že  dokumenty  reagují  na  geopolitické  změny. Kontrola

investic  i  vývozu  měla  být  zavedena  již  dříve.  Institucí  je  dostatek,  EK  by  si  neměla
přivlastňovat další pravomoci.

Zpravodaj  navrhnul usnesení,  ve kterém výbor pro evropské záležitosti 1. projednal
výše  uvedené  dokumenty;  2.  podporuje  rámcové  pozice  vlády  k těmto  dokumentům;  
3. považuje ochranu a bezpečnost evropského hospodářství ve světle geopolitických změn za
velmi důležitou; 4. vítá snahu o standardizaci kontrolních mechanismů napříč členskými státy
EU; 5. zdůrazňuje, že přijatá opatření nesmí mít za následek uzavření evropské ekonomiky 
a měla by klást důraz na přijatelnou administrativní zátěž a 6. pověřuje předsedu výboru pro
evropské záležitosti,  aby v rámci  politického dialogu postoupil  toto usnesení  předsedkyni
Evropské komise  /usn. č. 303, hlasování 10-0-2, Bžoch Jaroslav – pro, Helebrant Tomáš –
pro, Jáč Ivan – pro, Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr
– pro, Fifka Petr – pro, Major Martin – pro, Zlínský Vladimír – zdržel se, Pošarová Marie –
zdržela se, Exner Martin – pro, v příloze/.

11. Návrh rozhodnutí Rady o postoji,  který má být zaujat jménem Evropské unie
k předložení  návrhů  na změnu  příloh  II  a III  Úmluvy  o ochraně  evropských
planě rostoucích rostlin, volně žijících živočichů a přírodních stanovišť s ohledem
na zasedání  Stálého  výboru  Úmluvy  /kód  Rady  17071/23,
KOM(2023) 799 v konečném znění/

Př.  O.  Benešík uvedl,  že  se  výbor  usnesl  projednat  tento  dokument  na  38. schůzi
konané dne 10. ledna t. r. prostřednictvím usnesení č. 261. Konstatoval, že poslanci obdrželi
text dokumentu, rámcovou pozici vlády a stanovisko zpracované ve spolupráci s PI. 

Dokument představil náměstek ministra životního prostředí  Eduard Levý. Jedná se  
o návrh na přeřazení vlka z kategorie zvlášť přísně chráněný do kategorie chráněný. Počty
vlků již dosáhly určité výše.  EK uvádí, že v souvislosti s návratem vlků zejména do území,
kde se vlci delší dobu nevyskytovali, dochází k problémům a konfliktům, jako jsou útoky na
hospodářská zvířata a konflikty se zemědělci a myslivci. EK se proto domnívá, že v tomto
kontextu  je  potřebné  upravit  právní  ochranu  vlka  tak,  aby  bylo  možné  dosáhnout  vyšší
flexibility pro případná opatření ve vztahu k tomuto druhu. 

ČR uplatnila již v době přistoupení k Bernské úmluvě výhradu k ochraně vlka (a není
tak v případě tohoto druhu úmluvou vázána), zastává k návrhu rozhodnutí Rady na změnu
míry ochrany vlka v rámci Bernské úmluvy neutrální stanovisko. 

Zpravodaj  T. Helebrant informoval, že na území EU se vyskytuje asi 20 tisíc kusů
vlků. Každý rok je usmrceno 65 tisíc kusů hospodářských zvířat. Souhlasí proto s přeřazením
vlka do nižší kategorie chráněný. 

Zpravodaj  navrhnul  usnesení,  ve  kterém výbor pro evropské záležitosti  1.  bere na
vědomí stanoviska zemědělského výboru a výboru pro životní prostředí; 2. bere na vědomí
stanovisko vlády ČR k tomuto dokumentu a 3. podporuje předkládaný návrh rozhodnutí Rady
/usn. č. 304, hlasování 9-0-2, Bžoch Jaroslav – pro, Helebrant Tomáš – pro, Jáč Ivan – pro,
Wenzl Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr –
pro,  Major  Martin  –  pro,  Zlínský  Vladimír  –  zdržel  se,  Pošarová Marie  –  zdržela  se,  v
příloze/.

1. Výběr  z aktů  a  dokumentů  EU  zaslaných  vládou  Poslanecké  sněmovně
prostřednictvím výboru pro evropské záležitosti v období 6. března – 16. dubna
2024
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Z tabulky dokumentů doručených výboru v období od 6. března – 16. dubna 2024 byly
vybrány tyto dokumenty a k nim zpravodajové: č. 8148/24 a 8155/24 – posl. J. Berkovcová,  
č. 7340/24 a 7339/24 – posl. L. Wenzl, č. 8506/24, 8517/24 a 8508/24 – posl. J. Berki, č. 6679/24
– př. O. Benešík, č. 8153/24 – posl. A. Babišová, č. 7669/24 – mpř. J. Bžoch a č. 8845/24 – posl.
R. Bělor. 

Výbor pro evropské záležitosti postupuje k projednání zahraničnímu výboru dokumenty 
č. 8092/24 a 8090/24. Pro informaci postupuje výboru pro veřejnou správu a regionální rozvoj
dokument č. 8369/24 a výboru pro životní prostředí dokument č.  7732/24  /usnesení  č.  305,
hlasování  11-0-0,  Bžoch  Jaroslav  –  pro,  Helebrant  Tomáš  –  pro,  Jáč  Ivan  –  pro,  Wenzl
Lubomír – pro, Benešík Ondřej – pro, Carbol Jiří – pro, Beitl Petr – pro, Fifka Petr – pro,
Major Martin – pro, Zlínský Vladimír – pro, Pošarová Marie – pro, v příloze/.

18. Sdělení předsedy

Př.  O.  Benešík  informoval,  že  v pondělí  20.  května  přijede  slovenský  partnerský
výbor. V pondělí je naplánovaná společná večeře, v úterý 21. května dopoledne jednání. Účast
přislíbili  předseda  O.  Benešík,  mpř.  P. Fifka,  mpř.  J.  Bžoch,  posl.  A.  Babišová  a  posl.  
V. Zlínský. 

Ve středu 19. června 2024 navštíví ČR na naše pozvání delegace Evropského výboru
Bavorského  zemského  sněmu.  Po  krátké  schůzi  VEZ je  plánováno  jednání  s bavorskými
kolegy od 11.00 hodin a poté následuje pracovní oběd v prostorách Sněmovny přibližně od
13.00 hodin. Účast přislíbili př. O. Benešík, mpř. P. Fifka, posl. P. Beitl a posl. M. Major.

  
 

Schůze skončila ve 12.00 hodin.

/zapsala Eva Hadravová/

   Petr Fifka v. r. Ondřej Benešík v. r. 
ověřovatel výboru předseda výboru
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